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V Á R O S H Á Z A
Beszámoló Adony Város Önkormányzata 

Képviselő-testületének 2023. szeptember 28-i 
rendes, nyílt üléséről

Az ülést Ronyecz Péter polgármester nyitotta 
meg. A jegyzőkönyv hitelesítők és a napirendi 
pontok elfogadását követően a képviselők elsőként 
a temetőkről és a temetkezésről szóló 1999. évi 
XLIII. törvény módosítása miatt napirendre került 
temetőkről és a temetkezés rendjéről szóló 10/2014.
(IV.30.) önkormányzati rendelet módosítását 
fogadták el.
A második napirendi pontban a képviselő-testület 
a szociális célú tűzifa helyi szabályairól szóló 
önkormányzati rendeletet alkotta meg.
A képviselő-testület a 2023. évi költségvetéséről 
szóló 4/2023. (II.20.) rendeletének I. módosításáról 
szóló rendeletet a harmadik napirendi pontban 
alkotta meg.
 A következő napirendi pontban az önkormányzat 
2023. évi I. félévi gazdálkodási alakulásáról szóló 
beszámolót fogadták el a képviselők.
Az ötödik napirendi pontban Ronyecz Péter 
tájékoztatta a képviselőket, hogy a 232/2023. (VI. 
29.) határozatával döntöttek az Adony, 926 hrsz. 
alatti ingatlanra vonatkozó telekalakítási eljárás 
lefolytatásáról egy kb. 40 m2 nagyságú terület 
értékesítése céljából. Az értéktanúsítvány alapján 
annak forgalmi értéke 170.000,- Ft, az ingatlan 
vételárát így 170.000,- Ft-ban határozta meg a 
képviselő-testület, pályázati eljárás lefolytatásának 
mellőzésével.
A hatodik napirendi pontban a polgármester 
tájékoztatta a képviselő-testületet, hogy a 
bölcsőde használatbavételi engedélyezési eljárása 
megkezdődött, a működési engedélyezési eljárás a 
Fejér Vármegyei Kormányhivatal Hatósági Főosztály 
Szociális és Gyámügyi Osztálya hatáskörébe tartozik. 
Az önkormányzatnak, mint fenntartónak jogszabály 
szerinti, képviselő-testület által elfogadott iratokat 
kell csatolnia a kérelemhez. Az intézményvezető 
által elkészített Szervezeti és Működési Szabályzatot 
és Szakmai Programot a képviselők elfogadták. 
Ezenkívül az Adonyi Hóvirág Óvoda többcélú 
intézménnyé való átszervezése, a mini bölcsődei 
tevékenységgel való kibővítése miatt jelentkezett 
többlet költségek miatt szükséges intézményi 
költségvetés-módosítást is jóváhagyták.
A hetedik napirendi pontban az Adonyi Hóvirág Óvoda 
2022/2023-as nevelési év szakmai munkájáról szóló 
beszámoló elfogadásáról döntöttek a képviselők.
A következő napirendi pontban a Polgármester 
Úr tájékoztatta a képviselőket, hogy az 
önkormányzatnak lehetősége van átmenetileg 
szabaddá váló pénzeszközeinek a lekötésére, az 
erről szóló utólagos tájékoztatás alapján az ülés 

napján az Önkormányzat 200 millió Ft összegű 1 
hónapra lekötött betéttel rendelkezett.
A kilencedik napirendi pontban Ronyecz Péter 
polgármester elmondta, hogy az Egészségügyi 
Központ intézményvezetője, Dr. Glashütter Csaba 
ügyeletvezető főorvos azzal a kéréssel fordult az 
önkormányzathoz, hogy az ügyeleti feladatokat 
ellátó orvosok, ápolók, gépkocsivezetők óradíjának 
2023. szeptember 1-jével történő emeléséhez az 
önkormányzat biztosítson forrást. Ennek indokaként 
jelezte, hogy az állami feladatellátás 2024. év 
elejére van kihirdetve, de addig is az ügyeletben 
ilyen óradíjon nem jelentkeznek szakemberek. Az 
állampolgárok ellátása érdekében a képviselők 
egyhangúlag támogatták a kérelmet.
A következő két napirendi pontban a Képviselő-
testület, egyrészt a Fürj, Fácán és Fogoly utcák 
telekalakítását, másrészt a Zrínyi utca, Magyar utca 
és a Rác köz telekalakítását fogadták el.
Az Adonyi Szociális Intézményfenntartó Társulás 
egyik tagja, Szabadegyháza új polgármestert 
választott, szükséges ennek átvezetése a Társulási 
Megállapodáson is, illetve a társulást alkotó 
települések lakosságszámának aktualizálása is.  A 
tizenkettedik napirendi pontban a képviselő-testület 
egyhangúlag elfogadta a fentiekre vonatkozó 
határozati javaslatot.
A tizenharmadik napirendi pontban Ronyecz 
Péter polgármester tájékoztatta a képviselőket 
a Bursa Hungarica Felsőoktatási Önkormányzati 
Ösztöndíjpályázatról, a Képviselő-testület 
egyhangúlag támogatta az Ösztöndíj-rendszer 2024. 
évi fordulójához való csatlakozást. 
A következő napirendi pontban Ronyecz Péter Adony 
város pályázatairól számolt be.
A Bejelentések között elsőként a képviselők a 
temető parkoló felújításának a közbeszerzési 
eljárás lebonyolítására előkészített ajánlattételi 
felhívásáról és dokumentáció elfogadásáról 
döntöttek. A Fejér Vármegyei Közgyűlés 41/2023. 
(III.30.) önkormányzati határozata alapján kötött 
megállapodás 98 millió Ft összegű támogatást 
tartalmaz a temető parkoló kiépítésére. A becsült 
költség alapján nyílt közbeszerzési eljárás 
lefolytatása szükséges. Az augusztus 3-i rendkívüli 
ülésen elfogadott dokumentumok alapján elindított 
eljárás visszavonásra került a megnövekedett 
műszaki tartalom miatt. A közbeszerzési szakértő 
a műszaki leírás, tervezői költségvetés és 
helyszínrajz alapján az új felhívást és dokumentációt 
előkészítette, elindítható a közbeszerzési eljárás. 
Az önkormányzat beszerzési szabályzata szerint 
szükséges egy 3 főből álló bíráló bizottság 
megválasztása is, melynek tagjaivá a képviselő-
testület Csősz-Horváth Alexandrát, Sági Pétert és 
Székely Krisztinát választotta. 
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A Polgármester Úr tájékoztatta a képviselőket, 
hogy a HACCP szakértő tájékoztatása alapján a mini 
bölcsőde épületében kialakított hulladéktárolót nem 
lehet a tervben szereplő célra használni, szükséges 
az udvaron egy zárható hulladéktároló kiépítése, 
valamint ahhoz, hogy az ingatlan területére 
illetéktelenek ne léphessenek be, szükséges 
egy kaput beállítani a gépkocsi bejárathoz. A 
képviselő-testület a beérkezett ajánlatok közül a 
legkedvezőbbet, az Adony Bau Kft. ajánlatát fogadta 
el, 1.905.000,-Ft bruttó összegben.
Következő bejelentés a 2024/2025-ös tanév 
kötelező felvételi körzethatárainak meghatározása 
volt, a képviselő-testület az adonyi általános 
iskolások számára továbbra is az Adonyi Szent 
István Általános Iskola és AMI-t javasolta kijelölni.
A képviselő-testület az Adony szennyvízelvezető és 
- tisztító rendszerre vonatkozóan a 2022-2036. évi 
gördülő fejlesztési tervben szereplő munkálatokat 
korábban már megrendelte. A DRV Zrt. tájékoztatta 
az önkormányzatot, hogy a II., III., IV., valamint az 
V. szennyvíz átemelő szennyvíz szivattyúk pótlásai 
csak részben történtek meg, így a képviselők 
támogatták, hogy az idei évben ezekre vonatkozóan 
új megrendelésekre van szükség.
A bejelentések között hangzott el, hogy a bölcsőde 
kialakítása kapcsán a kivitelezés zavartalan 
lebonyolításához szükséges volt műszaki ellenőr 
megbízása. A Polgármester Úr tájékoztatása 
alapján a képviselő-testület utólagosan jóváhagyta 
a legkedvezőbb árajánlatot adó Sági Péter egyéni 
vállalkozóval kötött megbízási szerződést.
A Bejelentésekben Ronyecz Péter polgármester 
elmondta, hogy az Adonyi Szociális Központ 
épületének bővítési projektjéhez kapcsolódó 
projektmenedzseri szerződésben szereplő 
számlázás ütemezését felül kellett vizsgálni, illetve 
az alapján módosítani, melyet elfogadott a képviselő-
testület.
A nyílt ülés után kezdődő zárt ülésen tárgyalta meg 
a Képviselő-testület kettő adonyi lakos első lakáshoz 
jutók támogatása iránti kérelmet, melynek helyt 
adott.
A Képviselő-testület ülését Ronyecz Péter 
polgármester 17.20 órakor zárta be. 

Tájékoztatom Önöket, hogy a képviselő-testületi 
nyílt ülések a lakosság által látogathatók, az ülések 
előterjesztései, valamint az ülést követő 15 napon 
belül a jegyzőkönyvei is a www.adony.hu honlapon 
megtekinthetőek. 

1956 hőseire emlékezett Adony október 23-án. 
A 15 órakor kezdődő ünnepségen Ronyecz Péter 

polgármester köszöntötte az egybegyűlteket. 
Sík Frida és Mohácsi Katalin színművészek 
Szerelmem, Magyar Katalin című előadása 
emlékeztett minket arra, hogy nemcsak azok voltak 
hősök, akik fegyverrel harcoltak. Egy sebesült fiú 
naplórészletei segítségével ismerhettük meg Magyar 
Katalin, egy ápolónőnek állt diáklány történetét, aki 
a lehető legtermészetesebb módon tette azt, amit a 
szíve és a lelkiismerete diktált, életeket mentett, és a 
belvárosi harcokban áldozta fel életét a forradalom 
utolsó napjaiban. Nem csatlakozott egyetlen harcoló 
csoporthoz sem, nem fogott fegyvert, mégis a 
forradalom hőse volt ő is! 
Az ünnepi műsor után a résztvevők az Országzászló 
emlékműhöz vonultak, ahol Auer Hanna és Bánkuti 
Lara 7.B osztályos tanulók szavalata után, a város 
intézményei, civil szervezetei helyezték el az 
emlékezés koszorúit. 

Takács Orsolya
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Elment Iglódi István!

Iglódi István Adony polgármester 2023. október 20-
án életének 85. évében elhunyt. Huszonnyolc éven 
át szolgálta Adonyt. Sokszor emlegette viccesen, 
félig komolyan az adonyi szálló igét, hogy ő csak 
egy „gyütt-ment”, pedig tudhatta, hogy az adonyiak 
befogadták és elfogadták. 
1973 januárjától volt falunk tanács elnöke a 
rendszerváltásig, majd utána polgármesternek 
választotta Adony lakossága. Ezt a tisztséget 1997-
ig töltötte be több cikluson keresztül. Adony az Ő 
vezetésével nagy lépésekkel indult el a fejlődés útján, 
pezsgő közélet alakult ki. Számos civil szervezet, 
egyesület működött, öregbítette Adony kultúráját és 
hírnevét nemcsak itthon, hanem külföldön is. 
Testvérvárosi kapcsolatot vettünk fel német 
településsel. Ezzel kinyílt a nyugati világ sok adonyi 
számára. Jól működő intézmény hálózat szolgálta 
a lakosságot. Sok dologban megelőztük a környező 
településeket. 
Csak egy példa, ami számomra nagyon szemléletes 
és egyszerűségében mégis nagyszerű dolog volt. 
Mikor gyakorlattá vált a bankkártya használata 
nem tudtuk egy darabig megfejteni, hogy mi az oka 
annak, hogy a környező településekről sokan jártak 
Adonyba vásárolni. A megfejtés egyszerű, itt volt már 
bankautomata. Aki jött pénzt kivenni, az mindjárt be 
is vásárolt.
Megtörtént a közműhálózatok kiépítése: 
ivóvízhálózat, utak, vezetékes gáz, szennyvíz 
csatorna, telefon stb. Ebbe, nagy mértékbe be kellett 
vonni a lakosságot, és a lakosság partner volt nem 
csak anyagiakban, hanem ha kellett fizikai munkával, 
ha kellett szervezéssel. Adony az ő vezetésével ért el 
a XXI. század küszöbéhez. Ezek óriási eredmények! 

Ezt csak úgy tudta elérni, hogy mindig voltak 
segítő társai. Tudott csapatot építeni, szervezni. 
Ilyen munkához kell állhatatosság és szenvedély. 
Ezekkel rendelkezett. Szenvedélyesen kiállt az 
igaza mellett, lehetett vele vitatkozni, nem volt 
haragtartó, mindig az ügy, a cél érdekelte. Jó partneri 
kapcsolatot alakított ki az itt működő vállalatokkal, 
aki segítették, hogy a mindig szűkös költségvetésnél 
nagyobb legyen a fejlődés, jobban működhessenek 
az egyesületek.
Adony az ő vezetésével jutott el a városi rang 
kapujáig!

Azzal kezdtem “Elment Iglódi István”! Igen elhunyt, 
de itt maradt munkájának az eredménye, amelyek 
több emberöltőn keresztül fognak szolgálni 
bennünket! Itt maradt az a szellemiség, ami jellemző 
volt rá. Lokálpatriótaként küzdeni, akadályokat 
legyőzve tenni a közösségért, Adonyért.

Kedves Pista! Nem gondoltam, hogy ilyen nehéz lesz 
tőled elbúcsúzni, olyan embertől, akivel ugyan sokat 
vitatkoztunk, de mindig őszintén segítettük egymás 
munkáját!
Nyugodj békében! Őszinte részvétünk a családnak!

Adony, 2023. október 27.

Adony Város Önkormányzata nevében búcsúzik:
Ecsődi László Adony Város díszpolgára, országgyűlési 
képviselő, alpolgármester

Köszönetnyilvánítás

Hálás szívvel mondunk köszönetet mindazoknak, 
akik 

Iglódi István
temetésén részt vettek, gyászunkban őszinte 
részvéttel osztoztak, sírjára koszorút, virágot 

helyeztek. 

A gyászoló család
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 B O R R E N D I   H Í R E K
Újbor Ünnep és Hálaadás

Október 14-én került megrendezésre az adonyi 
szőlőhegyen a Duna-menti Szent Orbán Borrend 
hagyományos Újbor Ünnep és Hálaadás rendezvénye. 
Az esemény előtt – a szokásokhoz híven – társadalmi 
munkát hirdetett a borrend a Szent Orbán kápolna és 
az előtte lévő rendezvénytér rendbetételére, melyen 
ezúttal is szép számmal vettek részt az önkéntesek. 
Köszönjük segítségüket!

A gyönyörű időjárás ellenére a rendezvényre sajnos 
a megszokottnál kicsit kevesebben érkeztek, pedig 
aki eljött, az biztos nem bánta meg. A kápolna 
ünnepi díszítését az idei évben is a Vetus Salina 
Kulturális Egyesület szervezte meg. Köszönjük nekik 
és minden felajánlónak a sok csodálatos termést, 
dísztököt, virágot! A délután 2 órakor kezdődő 
hálaadó litánia után Ronyecz Péter polgármester 
úr és Schmidt Attila nagymester köszöntötte a 
megjelenteket, majd a Menyhártné Dr. Zsiros Mária 
és Dr. Menyhárt Ferenc által 2009-ben alapított 
Szent Orbán Vándordíj átadására került sor. Az idei 
évben a díjazott Pletser Lajos borlovagunk lett, 
aki az elmúlt évtizedekben rengeteget tett a helyi 

közösségért és az adonyi borok népszerűsítésért. 
A színpadi programot a RitMusa zenekar koncertje 
zárta, akik fantasztikus hangulatot teremtettek az 
általuk játszott nép- és cigányzenével. A koncert 
színvonalát jelzi, hogy a közönség többször is 
visszatapsolta az előadókat, akik örömmel folytatták 
a muzsikálást. A fellépők finanszírozását a Bálint 
Ágnes Művelődési Ház és Könyvtár vállalta, amely 
felajánlást ezúton is köszönjük Kozmér Amanda 
igazgatónak! A zenei program alatt a Borrend tagjai 
a szokásoknak megfelelően újborral és kiflivel 
kínálták a vendégeket.
A koncert után kezdődött a késő estig tartó kötetlen 
pincejárás, amely során bárki megtapasztalhatta 
az adonyi vendégszeretetet, ha betért 1-1 pohár 
borra és baráti beszélgetésre a nyitva álló pincék 
bármelyikébe.
Ezen a rendezvényen méltóképpen megünnepeltük 
az újborok elkészültét, amelyek minőségének 
szakértő feltérképezése és a további teendőkre 
vonatkozó tanácsadás lesz a következő programunk, 
a Márton-napi Újbor Mustra feladata. A Mustrára 
várjuk minden újborral rendelkező gazdatársunk 
jelentkezését!

(Enyedi Norbert borrendi nagykövet)
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 F Ű B E N - F Á B A N
Gyógyító növényeink: Sütőtök és a gesztenye

Mindannyian jól ismerjük a sütőtököt.Dél-
Amerikából származik. Maják közkedvelt 
élelmiszerei közé tartozik.

Ősz beköszöntével egyre többen érzik hiányát, 
de a konyháik pultján elők észítik sütésre ezt a 
vitaminokban gazdag zöldségünket.

Ősszel és télen kiváló laktató vitamin bomba, 
melyet leves, főzelék vagy akár desszertként is 
fogyaszthatunk. Nem csak húsát, hanem a magját is 
fogyasztjuk akár pörkölve, akár olajként.

Érdemes tudni, hogy nagyon magas a rost és 
tápérték tartalma mellyel csecsemők táplálására 
is kitűnően alkalmas, illetve bébiital is készül 
belőle. Édeskés íze miatt nagyon kedveleik kicsiny 
csemetéink.

Vitaminjai: C-vitamin, E-vitamin, B- vitaminok, 
bétakarotin, kálium, foszfor, vas.

Vízhajtó és vérnyomáscsökkentő hatással is bír. 
Serkenti a májműködést, gyulladáscsökkentő 
hatású. Prosztata betegségekre is hatásos lehet. 
Hashajtó, béltisztító hatású.  Legjobb ellenszere a 
megfázásos betegségeknek.

Főzéskor különleges ízeket érhetünk el, ha római 
kömény, gyömbér, szerecsendió is kerül az ételbe. 
Édességekbe csillagánizs, fahéj, szegfűszeg, teheti 
még ízletesebbé ezt a hétköznapi még is különleges 
növényünket. Mindenki maga száj ízére formálhatja 
az aromákat. Magjai pirítva nassolásra, de akár 
kenyérsütésnél vagy péksütemény szórására is igen 
alkalmas. Olaját előszeretettel salátákra öntjük, 
illetve nagyobb dózisban prosztata problémák 
kiegészítő kezelésére is szolgál. Isteni íz élmény 
egy kis pirítóst mártogatni ebbe a sötétzöld sűrű 
olajban.

Készíthetünk éléskamránkba, tök dzsemet 
vagy lekvárt ezek a különlegességek mindenkit 
rabul ejtenek mivel az üzletek polcain ezek nem 
találhatóak.

Végül egy különlegesség, amivel nagyon ritkán 
étteremben találkozhatunk: amerikai csemegének 
is hívják és ez nem más, mint a tök tölcséres virága 
palacsinta tésztában kirántva fahéjasan. Hihetetlen 
ízélmény, érdemes megkóstolni.

Szelíd gesztenye: 

Rómaiak is ismerték már a gesztenyét és nagy 
előszeretettel fogyasztották.

Szelídgesztenyefa díszes dekoratív és ehető termése 
csodálatra méltó. Diófélék családjába tartozik 
viszont velük ellentétben sokkal alacsonyabb a 
kalória tartalma. Glutént, laktózt nem tartalmaz. 
Sajnos sokaknak okoz problémát az étel intolerancia 
és jó tudni, hogy ebből ehetnek bátran.

Virágzáskor a méhek isteni finom gesztenye mézet 
készítenek immunerősítésünkre. Betegségek 
elleni védelemben erősítését szolgálja. Magas 
rostforrás, emésztés elősegítő hatással bír, közben 
teltségérzetet biztosít. Magas kálium, vas és 
magnézium forrás.  Haj, és bőr egészségének fen 
tartásában segít, táplál.  Csökkenti a vérnyomást jó 
hatással van az ér rendszerre.

Egészséges életmódhoz kapcsolva érdemes 
kipróbálni mivel sok egészségügyi előnyét 
élvezhetjük. 

Sütve, főzve, lisztként vagy akár pürésítve tudjuk 
használni otthonunkban. Sajnos nem elterjedt a 
használata, de aki egyszer kipróbálta az ettől az 
íz orgiától nem marad távol többet.  Mindenkit 
elvarázsol akár a termése akár maga a fa is. Az illata 
nem csak a méheket vonzza hanem az embereket 
is. Lenyűgöző, amit tapasztalni lehet a szabadban 
egy ilyen fa mellett, vagy alatt.

Aki teheti látogasson el egy ilyen fa környékére 
és tapasztalja meg személyesen ezt a csodát amit 
leírni is nehéz.

Jó egészséget kívánok mindenkinek!!!

Jókai Ildikó

fitoterapeuta
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K R E A T Í V   H Á Z I A S S Z O N Y
Sütőtökös kalács

Hozzávalók:
 40 dkg liszt, 15 dkg tökpüré, 2 dkg élesztő,1’5 dl tej, 
10 dkg vaj, 10 dkg cukor,1 tojás, a kenéshez még 1 
db tojás 
Az élesztőt felfuttatjuk  a tejben, a lisztbe öntjük, 
majd hozzáadjuk az olvasztott vajat, tojást, cukrot, 
és a tökpürét.  Jól kidolgozzuk, addig míg elválik 
a kezünkről, majd duplájàra kelesztjük. Ezután 
formázzuk, gömbölyítjük,  majd újra kelesztjük. 
Eztán spárgàval kötözzük,  cikkenként megkötjük, 
lekenjük a felvert tojással. 
Majd sütjük 170 fokon szép pirosra. Nagyon 
mutatós szép kalácsot kapunk ,téli estén finom 
teàval fogyaszthatjuk. 

Jó étvágyat kívánok!
Kató

Ír kávé
Amikor beköszönt a hideg időjárás, gyakrabban 
töltjük az időt zárt térben, ami remek alkalmat 
teremt, hogy elkortyoljunk egy szívmelegítő ír kávét. 
Az első ír kávét Joe Sheridan készítette 1943 telén, 
az írországi Limerick melletti Foynes Repülőtér 
séfje. Egy este az egyik járatnak, útja közepén, vissza 
kellett fordulnia. Sheridan séf a zord időjárás miatt 
úgy döntött, hogy valami különlegességgel lepi meg 
a fáradt utasokat.
Az eredeti ír kávé receptje: Kb. 120ml friss kávé,
Kb. 45ml  ír whiskey, 2 teáskanál barna cukor, 
könnyű laza textúrájú magas zsírtartalmú tejszín

A poharat melegítsük elő forróvízzel. Tegyük a 
barna cukrot pohárba majd adjuk hozzá a kávét. 
Keverjük össze a cukrot a kávéval, amíg fel nem 
oldódik. Majd egy meleg kávéskanálra öntsük rá a 
fellazított tejszínt és kanalazzuk a tetejére. 
Kép: Food and Wine

T.O.
Őszi előszobadekor
Egy feleslegessé vált fadeszkára, bútorlapra - ha 
nincs ilyen, akkor kreatív boltokban kapható 
habkartonra - ragasztgassunk fel egy szép 
terebélyes őszi fát színes falevelekből. Egyszerű és 
mutatós dísze lehet a lakásnak. 
Kép: icreativideas.com
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G O N D O L A T É B R E S Z T Ő

Köszönöm szépen Hegyesi Zitának, hogy rám 
gondolt ebben a témában :”gondolatébresztő”!
Azt gondoltam biztosan tudok majd valamit írni, de 
nem is annyira könnyű ez a feladat. 
Ebben a cikkben az én személyiségfejlődésemet 
szeretném elmesélni nektek.
 Nem sokan ismertek, mert én 2007-ben Budapestről 
költöztem ide. El kellett adnunk a szülői házunkat, 
és keresgélnem kellett, hogy hova költözzünk. 
Rátaláltam egy hirdetésre, amin egy adonyi ház 
szerepelt. A feltöltött képek alapján szupernek tűnt , 
és amikor élőben megnéztük teljesen beleszerettünk. 
Az akkori férjemmel és két lányommal költöztünk be 
az új házunkba, és azóta Adony ad nekünk otthont. 
Igyekeztünk beilleszkedni, de idővel úgy hozta a 
sors, hogy különváltunk. 
 2013- ban egy különleges helyzetből adódóan 
megismerkedtem Leicht Istvánnal, aki azóta 
már a férjem, és két kisgyermekem apja. Tudta, 
hogy nem lesz könnyű dolga velem, és nem lesz 
egyszerű elfogadtatnia magát a lányaimmal, de úgy 
döntött, megküzd ezzel a feladattal miattam, mert 
szeret engem. Valóban nem volt könnyű feladata... 
Édesapámat gyerekkoromban Édesanyámat pedig 
fiatal felnőtt koromban elveszítettem.  Ezáltal nem 
volt stabil a családi hátterem, és idővel megszoktam, 
hogy mindent egyedül kell megoldanom. Pistinek, 
akinek éppen ellenkező családi háttere van, nem 
volt könnyű megszokni a makacsságomat, az 

önfejűségemet. 
Családja példáján megtanított arra, hogy el kell 
fogadnom a segítséget, mert egy erős kapcsolat 
nem csak egy emberen múlik. El kell fogadni, hogy 
nem mindenki egyforma, és alkalmazkodni kell a 
társunkhoz. Ő alkalmazkodott hozzám, én pedig 
alkalmazkodtam ahhoz az életvitelhez, amit ő és 
a családja képvisel. Napról napra beletanultam a 
családi gazdálkodás rejtelmeibe. Elsajátíthattam a 
vidéki mindennapok fortélyait. A saját veteményes 
kerttől kezdve a disznóvágáson keresztül a házi 
kecskesajt készítésig minden kis apróságot 
megtanulhattam. El sem tudtam képzelni mennyire 
jó érzés azt az ételt enni minden nap, amit saját 
magunknak termelünk meg. 
  Természetesen ritka az a család, amelyben 
nincsenek súrlódások, így mi sem vagyunk 
tökéletesek, de dolgozunk rajta, és nem engedjük, 
hogy szétessen.  2023 van, ismerkedésünk óta 10 
év telt el, és nagyon sok mindenért hálás vagyok a 
férjemnek és a családjának, mert még a mai napig is 
sok mindent tanulhatok tőlük. 
Ha egy emberben is sikerült gondolatokat ébreszteni, 
akkor már megérte megírnom ezt a cikket.
Köszönöm szépen a lehetőséget! 
A következő gondolatébresztő megírására szeretném 
felkérni Kovacsik Hajnalkát.

Szeretettel köszöntjük Adony ifjú polgárait!

Márkus Bence
Anya: Szabó 

Fruzsina Afrodité
Apa: Márkus Viktor

2023.10.27.

Polácska Belián 
Richárd

Anya: Botos 
Klaudia

Apa: Polácska 

Szabó Tamás
Anya: Gyenge Ilona
Apa: Szabó Tamás

2023. 10. 15. 
 Csaba
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A  H O R G Á S Z E G Y E S Ü L E T   H í R E I

Októberi hónapban tovább folytatódott 
horgászvizeink telepítése. Kétszeri alkalommal, 
összesen 30 mázsa horogérett pontyot helyeztünk 
ki a vízterületünkre. 2023.10.13-án mintegy 20 
mázsa halat telepítettünk, 3 helyszínen. 5-5 mázsa 
ponty került a holtág északi, iváncsai és a kőgáttól 
délre eső szakaszba, valamint 10 mázsa ponty 
került a holtág középső részébe. A kedvező időjárás 
és vízállásnak köszönhetően nagyon sok horgász 
látogatott ki a vízpartra szerencsét próbálni. Bár a 
halak nem minden esetben voltak „együttműködők”, 
így is sokaknak sikerült szép zsákmánnyal zárni a 
horgászatot. Tovább növelte vizünk horgászértékét 

a Dunáról nagyszámban beérkezett keszeg és 
pontyállomány, melyekre horgászaik szintén 
eredményesen tudtak horgászni. E havi következő 
telepítésünket 10.27-én hajtottuk végre, mely 
elégé „embert próbálóan” alakult. A lehulló nagy 

mennyiségű eső miatt a holtág középső részére 
bevezető földút sártengerré változott, és a halakat 
szállító jármű a célterülettől mintegy 400 m-re 
elakadt a sárban, a tartályaiban a 10 mázsa ponttyal. 
A szakadó eső ellenére lelkes segítők érkeztek a 
telefonhívásokra, akik gumicsizmába, esőkabátba 
öltözve rövid idő alatt, vékákban cipelték a halakat 
az új lakóhelyükre, a holtág vizébe. Segítségüket, 
közreműködésüket ezúton is köszönjük!
A balesetek elkerülése végett, illetve állag- és 
vagyonmegóvás érdekében a HE vezetősége úgy 
döntött, hogy a középső víztestünkhöz vezető 
utat ideiglenesen lezárja a gépjárműforgalom 
elől. Mivel a vízterület megközelítése más úton is 
lehetséges, a horgászok részére biztosítani tudtuk 
a horgászat lehetőségét. Ezúton is szeretnénk 
kérni a horgászokat, hogy csak megfelelő 
időjárási és útviszonyok esetén vegyék igénybe 
gépjárműveikkel ezt az útszakaszt!
Nagyon sok horgász érkezik horgászni napijeggyel 
vízterületünkre. Mind az intenzív pontytelepítés 
nyújtotta fogási lehetőségek miatt, mind a holtág 
felső és alsó részén nagyszámban jelen lévő fehér és 
pettyes busa állomány miatt. Nagyon örülünk, hogy 
vízterületünk országosan ismertté, elismertté vált. 
Ugyanakkor ez az ismertség, illetve a vízterületünk 
látogatottsága komoly feladatok elé állítja a 
Horgász Egyesületet. Folyamatosan karbantartjuk 
a vízpartot, parkolókat, utakat, gondoskodunk 
értékeink, halaink védelméről, megóvásáról, 
valamint a folyamatos halőri tevékenységet is 
biztosítanunk kell! Kérjük horgásztársainkat, hogy 
együttműködésükkel is segítsék az Egyesület ilyen 
irányú munkáját, törekvéseit! További sikeres 
horgászatot kívánunk!

Müller Gábor 
titkár
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H I T É L E T
„Ez áldozat nékünk mindenünk”
Dicsértessék a Jézus Krisztus!

Legutóbbi cikkemben a szentmise igeliturgia 
része és az igeliturgia mint önálló istentisztelet 
közti különbséget mutattam be. Akkori ígéretemet 
beváltva, most a szentmise másik részét, az áldozati 
részt járom körül.
Maga az áldozat nem keresztény találmány. Az 
ember ősidők óta hiszi, hogy van nála nagyobb, a 
világmindenségen túlmutató, végtelen szellemi lény, 
a transzcendens, saját szavunkkal az Isten. Az ember 
egyúttal azt is hiszi, hogy Isten segítségét, kegyelmét 
azzal érdemelheti ki, hogy saját tulajdonából 
adományt ajánl, áldozatot mutat be fel Istennek.
Emlékezzünk a Bibliában szereplő első áldozat 
leírására! A földműves Káin is és a pásztor Ábel is 
saját munkájának legjavából mutatott be áldozatot 
az Úrnak.
A korai kultúrákban a halálbüntetés jelentése az 
volt, hogy a közösség bizonyos bűnök szennyét 
csak a kiontott vér árán tudta tisztára mosni. 
Eként válik számunkra is érthetővé a názáreti 
Jézus keresztáldozata, hiszen Ádám Isten iránti 
engedetlenségének vétkétől Jézus vére által tisztult 
meg az emberiség. Ez az áldozat mintegy kétezer 
évvel ezelőtt húsvétkor Jeruzsálemben valósult meg, 
melynek során Jézus az Atya iránti engedelmességből 
meghalt értünk a kereszten, majd harmadnapra 
történő feltámadása által legyőzte a halált.
Minden szentmise áldozati részében Jézus 
Krisztus keresztáldozatára és feltámadására 
emlékezünk. Fontosnak tartom hangsúlyozni, hogy 
áldozatbemutatás csak szentmisében lehetséges és 
csak felszentelt pap vagy püspök végezheti. Az 

áldozatbemutatásra maga Jézus kérte az apostolokat 
az utolsó vacsorán, mely szavakat így olvasunk szent 
Lukács evangéliumában: „Aztán fogta a kelyhet, 
hálát adott és így szólt: „Vegyétek, osszátok el 
magatok között. Mondom nektek: nem iszom a szőlő 
terméséből addig, amíg el nem jön az Isten országa.” 
Most a kenyeret vette kezébe, hálát adott, megtörte 
és odanyújtotta nekik ezekkel a szavakkal: „Ez az 
én testem, amelyet értetek adok. Ezt tegyétek az én 
emlékezetemre.””
A szentmise áldozati része az adományok oltárra 
helyezésével és felajánlásával kezdődik. Az 
őskereszténység idejében még a hívek által hozott 
ételek és italok kerültek az oltárra, manapság 
számunkra látható módon ezt az oltáron egy kis 
kancsóban szőlőbor és egy kis tálcán kovásztalan 
kenyérdarabok, vagyis a kis kerek ostyalapok 
jelenítik meg.
A felajánlás imádsága a hívek köszöntésével 
kezdődik. Mi értelme van a mise kellős közepén újra 
üdvözölni a jelenlévőket? Az őskeresztények idején 
az áldozatbemutatáson már csak a megkereszteltek 
vehettek részt. Az érdeklődőket, de még a 
hittanulókat (katekumeneket) is az evangéliumot 
követő szentbeszéd után kiküldték a templomból 
és az ajtókat bezárták. Ezért köszöntötte újra a 
liturgia vezetője a templomban maradt keresztény 
testvéreket.
A Szent vagy éneket követően, a ministránsok 
csengetésére letérdelve lehetünk tanúi az 
átváltoztatásnak. A pap lehívja a Szentlelket az 
adományokra, és a Szentlélek átváltoztatja a 
bort Krisztus vérévé, a kenyeret pedig Krisztus 
testévé. A pap az előírt miseszöveg elimádkozását 
követően felemeli az átváltoztatott kenyeret és 
bort, és dicsőítést mond Istennek. A dicsőítés után 
olyan cselekmények következnek, amik a világi 
lelkipásztori munkatárs által tartott igeliturgiának 
(istentiszteletnek) is részei – elimádkozzuk közösen 
legszentebb imánkat, a Mi Atyánk kezdetűt, 
aminek utána az Isten Báránya hangzik el, majd 
a szentáldozásban magunkhoz vesszük Krisztus 
testét.
A szentmisét az áldozás utáni könyörgést követően a 
papi áldás zárja. Kép: Freepik

Dicsértessék a Jézus Krisztus!
Nagy Tamás

világi lelkipásztori munkatárs
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GYŐZELEM A CSÚCSDERBIN‼️
Hazai pályán felnőtt együttesünk 3-1 arányban 
legyőzte Baracs csapatát és így magabiztosan a 
Vármegyei II.osztály déli csoportjának első helyén ál.
Egyesületünk az elmúlt esztendőkben nem tündökölt 
fényesen de az idei szezonban összeszokott kerettel 
megmutatják hogy nincs eltűnve Adony a megye 
térképéről.
Köszönjük vezetőedzőnknek Boldoczki Sándornak a 
kitartó, kemény munkáját! 
Szép volt fiúk!

Hajrá Adony! Hajrá VSK!
Forrás: facebook-VSK

S P O R T
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„Találkozzunk a könyvtárban!”

Országos Könyvtári Napok a Bálint Ágnes Művelődési 
Ház és Könyvtárban 2023.

Az előző évekhez hasonlóan az idén is megrendezésre 
került könyvtárunkban az Országos Könyvtári 
Napok programsorozat, amely 2023. október 2-től 
8-ig zajlott. A Könyvtári Napok célja, hogy felhívja 
a figyelmet a könyvtárak sokszínű kínálatára és 
szolgáltatásaira, továbbá ösztönözze az embereket 
az olvasásra és a kultúra népszerűsítésére.

Az Őszi Könyvtári Hetet október 2-án az Idősek 
napi rendezvénnyel nyitottuk meg. Ronyecz Péter 
polgármester úr ünnepi köszöntője után a nagyszámú 
érdeklődő a Fedák Sári Színház művészeinek 
„Cintányéros Cudar Világ” című műsorát hallhatta. 
A délután folyamán vendéglátással kedveskedtünk 
a szépkorúaknak, és távozáskor egy szál virággal 
ajándékoztuk meg mindannyiukat, hogy kifejezzük 
hálánkat és tiszteletünket az idősebb generáció iránt. 
A program nagyon jó hangulatban telt, kellemes 
élményekkel gazdagodva térhettek haza az idősek.

Az Országos Könyvtári Napok második napján, 
október 3-án délelőtt izgalmas interaktív előadásra 
került sor az általános iskola tanulói számára. Ezen 
a napon a fiatal olvasók Holden Rose (Kovács Attila) 
íróval találkozhattak, melynek során az olvasásról 
és Petőfiről hallhattak előadást. Az esemény 
lehetőséget biztosított a gyerekeknek arra, hogy 
közelebbről megismerhessék az író munkásságát, 
és inspirációt merítsenek az olvasáshoz. Az előadás 
során a legügyesebb gyerekek könyvet nyertek. A 
találkozó sikerét mi sem bizonyítja jobban, minthogy 
a tanulók a találkozó óta nagy számban érdeklődnek 
az író kötetei iránt.

Szerdán, az őszi könyvtári hét harmadik napján LÜK 
(Logika-Ügyesség-Kitartás) játszóházat szerveztünk 
a 2. és 3. osztályos tanulók részére Bertalan András 
játékmester vezetésével. Az interaktív és szórakoztató 
foglalkozáson a gyerekek különféle feladatokat 
próbálhattak ki. Az izgalmas háziversenyünkön az 
ügyesen szereplő tanulók ingyenes regisztrációt 
nyertek a LÜK bajnokságra.

Csütörtöki napon, október 5-én felnőtteknek szóló 
író-olvasó találkozó keretében Anne L. Green 
írónő volt könyvtárunk vendége, amely kivételes 
lehetőség kínált arra, hogy az olvasók személyesen 
találkozhassanak és beszélgethessenek az írónővel. 
Külön nagy öröm volt számunkra, hogy a környező 
településekről is megtisztelték rendezvényünket. 
A találkozón az érdeklődők betekintést nyerhettek 

az írónő alkotói folyamatába, hátterébe, amely 
meghatározza írásait. A találkozó végén a résztvevők 
kérdéseket tehettek fel az írónőnek, továbbá 
lehetőség nyílt dedikálásra és fotózkodásra is. 

Az Országos Könyvtári Napok programsorozatát 
pénteken délelőtt a legkisebbeknek szóló bemutató 
Ringató foglalkozással zártuk. A program nagy 
érdeklődésnek örvendett, melyet Veréb Judit ölbéli 
játékokkal, különböző mondókákkal színesített.

A könyvtári héten Retro könyvvásárral is vártuk az 
érdeklődőket, amely minden alakommal nagyon 
népszerű a könyvtárunkba ellátogató olvasók 
körében. A Retro könyvvásáron jó állapotú, használt 
könyvekből kedvükre válogathattak a könyvkedvelők.

A rendezvénysorozat ideje alatt ingyenes 
beiratkozást hirdettünk meg, valamint az olvasók 
késedelmi díj megfizetése nélkül hozhatták vissza a 
lejárt határidejű dokumentumaikat.

Összeségében elmondhatjuk, hogy könyvtárunk 
az Országos Könyvtári Napok eseménysorozat 
keretében a programok változatos, széles skáláját 
kínálta az érdeklődők számára, melynek során 
minden korosztály megtalálhatta az érdeklődésének 
megfelelő tevékenységet.

Köszönetünket fejezzük ki az együttműködésért az 
Adonyi Szent István Általános Iskola és AMI-nak, 
Veréb Juditnak, valamint a Duna-menti Szent Orbán 
Borrendnek és Schmidt Attila Nagymesternek.

Továbbra is sok szeretettel várunk mindenkit a 
könyvtárba!

Pajerné Streer Katalin

    Könyvtárvezető 
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Október 29-én megrendeztük az első Őszi Nyitott 
Kert Napunkat Tökfaragás témában. 

Már a regisztráció során vélhető volt, hogy nagy az 
érdeklődés , de akkor , ott azt az érzést megélni , hogy 
megtelik a kertünk látogatókkal ,az valami földön túli 
érzés.

Mindenki megtalálhatta a kedvére valót, készültünk 
népi játékokkal, a kicsik kipróbálhatták a 
kukoricamorzsolást, kreatív asztalnál dolgoztak a 
szorgos kezek, a beválallósabbak még a mezítlábas 
ösvényünkön is végigmentek, és nem lehet szó nélkül 
hagyni milyen csodás töklámpások születtek. 
Gyógynövényszörpjeim mellett BoGyó Kert szappan 
különlegességei és Édes Felhő isteni kürtőskalácsa 
színesítették Mini vásárunkat. 
Jövőre folytatjuk, most elmélyülünk a karácsonyi 
csomagok összeállításában, aztán új lendülettel 
tervezzük a következő tematikus nyílt napot. A 
gondolat már megszületett, csak egészség legyen! 

Ezúton is szeretném megköszönni támogató 
családomnak és barátaimnak minden segítségüket 
, és a kedves látogatóinknak azt a nagy szeretetet,jó 
szót , amit kaptunk.

Isóné Gyulaházi Hajnalka, 
Gyulaházi Levendulás Kertje

Pál Feri atya Adonyban

November 2-án zsúfolásig megtelt a művelődési ház 
Nándor terme. Rendkívüli érdeklődés övezte Pál Feri 
atya előadását, aki arról beszélt, hogy hogyan válhat 
erőforrássá a múlt, hogyan alakítható szabadon a 
jövő? “A múltra vonatkozó szabadságunkkal nagyon 
érdemes lenne élni. Ez ugyanis azt jelenti, hogy a 
jelenben sokkal inkább kézbe tudjuk venni a saját 

életünket. És ráadásul, miután a múltból képzeljük 
el a jövőt, ez lehetőséget ad arra, hogy reménységgel 
nézzünk az eljövendő felé...”-hangzott el a közel 
másfél órás előadáson vagy nevezhetnénk ezt  show-
nak is, mert a szuggesztív előadás hol könnyeket, 
hol felszabadult nevetést váltott ki a közönségből. 
Figyelnünk kell arra, hogy nehogy átcsússzunk 
a jelenből a múltba, mert sajnos a többség ezt a 
hétköznapokban észre sem veszi. Szó volt arról 
milyen életcélokat tűzzünk ki magunk elé, hogy már 
a jelenben is jól érezzük magunkat. Boldogabb az, 
akinek nem csak rövid , de közép- vagy hosszú távú 
tervei is vannak, akinek nemcsak külső, de belső 
életcélja is van. Igazi ritkaság a mai világban, hogy a 
programot a művelődési ház ingyenesen biztosította 
a város lakosságának! Köszönjük mindenkinek, aki 
velünk tartott ezen az estén! Kép:palferi/facebook

Takács Orsolya

K U L T Ú R A 
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O V I  - S U L I  H Í R E K
1973-2023  Újra itt van a nagy csapat…

Az Adonyi Általános Iskolából 1973-ban elballagott diákok az 50. évforduló alkalmából gyűltek össze volt 
iskolájukban. Egy rövid műsort követően rendhagyó osztályfőnöki órát tartott Dudás Pálné Éva néni és 
Gáborfi Lajos tanár úr, melyen sok régi emléket idéztek fel, meséltek múltról és jelenről majd megemlékeztek 
azokról a társakról, akik már nem lehettek jelen. A finom vacsorát követően tovább folytatódott a jó hangulatú 
beszélgetés.

Becker Barnabás az Adonyi Szent István Általános 
Iskola 5.b osztályos tanulója az Őszi Kupa 
Úszóversenyen vett részt a Kecskeméti Fürdőben az 
Érdi Vízisport Kft színeiben.
Eredményei: 200m gyors-1.hely 100m mell-3.hely 
100m hát- 1.hely 50m pillangó -1.hely 
50m gyors- 1.hely

Szeptemberben ellátogattunk (5.a és 7. b osztály) a 
Gyulaházi Levendulás Kertbe.

Levendulás süteménnyel és finom szörpökkel vártak 
minket. Miközben elfogyasztottuk a desszerteket, 
ismertetőt kaptunk a levendulásról. Majd kipróbáltuk 
a mezítlábas parkot, és játszhattunk a növényekből 
készült memóriakártyákkal. Ezután kézműveskedés 
vette kezdetét. Lehetett készíteni levendulababát, 
tobozbábut és egyéb tárgyakat, amiknek csak a 
képzelet szabott határt. A látogatás mozzanatairól 
fotók is készültek. Nagyon jó élményekkel mentünk 
haza.

Köszönjük a szíves vendéglátást, és a kellemes őszi 
időben eltöltött tartalmas programot.

Bertháné Endrész Angella
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A 2023/24-es tanévben iskolánk igyekszik tovább folytatni az eddigi évek aktív részvételét az Európai 
Diáksport Napján. Ez egy országos sport program. 

Ez alkalomból 2023. szeptember 29-én, napsütötte szép időben rendeztük meg az eddigi hagyományokhoz 
hasonlóan az iskolai futóversenyünket. A tanulók a délelőtt folyamán korosztályonként versenyeztek a 
minél fényesebb éremért. 

A Kastély Park adottságait kihasználva lelkesen rótták a métereket a szép természeti környezetben. A már 
elkészült futókörön futhattak első osztályosaink. Egyes futamok végén kifejezetten izgalmas befutóknak 
lehettünk részesei. Ha a futás nem is mindenki legnagyobb kedvence, a teljesített táv végén mégis mindenki 
büszkén sétálgatott és bíztatta tovább társait. 

A közösségi élmény, a társakkal töltött idő a mai világban talán még értékesebb, mint régen, ezért sem szabad 
elhagynunk ezeket a rendezvényeket. Az első helyezett arany, a második és a harmadik helyezett ezüst, míg 
a negyediktől a tizenharmadik helyezettig bronzérmet osztottunk ki a diákoknak.  Müller Mónika jóvoltából 
minden gyermek müzli szeletben részesült. Ezúton is köszönjük szépen a Real támogatását! 

Auer-Németh Ildikó
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Tartsunk össze, segítsük egymást!

2023-t írunk. A családsegítő és gyermekjóléti 
szolgálatnál, vagy említheném az idősgondozást, 
tehát minden szakterületünkön találkozunk 
bajbajutott emberekkel, családokkal. Segítő 
tevékenységeink során elsőkörben a családi 
hátteret, a természetes támaszok jelenlétét 
próbáljuk felderíteni a hozzánk segítségért forduló 
ügyfeleknél. Gyakran tapasztaljuk, hogy sikerül 
feltérképezni szülőket, nagyszülőket, gyermekeket, 
kik segítséget nyújthatnának az átmenetileg 
bajbajutott hozzátartozónak. 
És itt mondom azt, hogy valami elveszett…….
Valami nem úgy működik már, mint régen. Van, 
aki könyvből, van, aki tapasztalatból ismeri az 
összefogás csodálatos példáját a családi vagy baráti 
kötelékben, kalákában ingyen végzett, egymást 
kölcsönösen kisegítő tevékenységet. A kalákában 
működés idejében egy jól összetartó közösség az 
egymásra utaltságot teljesen természetesnek vette.  
Most maradjunk csak a családi kötelékeknél. 
Fájdalmas hallgatnunk olyan ügyfelek 
segítségkérését, akikkel pontosan azért kerülünk 
kapcsolatba, mert a szülő, nagyszülő testvér vagy 
a felnőtt gyermek kiesik a számításból. Fellazultak, 
megromlottak, vagy éppen elidegenedtek ezek a 
források. A mesterséges támaszok soha nem tudják 
azt megadni, amit egy szeretet által vezérelt rokoni 
kapcsolat tud nyújtani. 
Az elkövetkezendő évekre előre tekintve látnunk 
kell, hogy nagyon nagy szükségünk van egymásra, 
apára, anyára, fiúra, lányra és unokára. Egyedül 
nem megy! Olyan időket élünk, mikor félre kell 
tenni régi sérelmeket, rendezni a családi ás baráti 
kapcsolatokat és összetartani. Újra abban a bizonyos 
kalákában kell működni, házat építeni, egymást 
építeni, a közösség megtartó erejét elfogadni.

Intézményünk továbbra is elhívatott többek között a 
fent említett problémát orvosolni. 
Az elmúlt hónapokban rendeztünk több közösségi 
programot is.
A szép őszi napokat kihasználva nyugdíjasainkkal 
kirándultunk a Balaton körül, a csodálatos Nádasdy-
kastélyt tekintettük meg. Lelkes időseinknél a 80 
év feletti kor sem jelentett akadályt a kisebb túra, 
vagy épp egy komoly kihívást jelentő lépcsőzés 
megtételekor. Vidáman és jóleső fáradtsággal 
tértünk haza.
Következő őszi eseményünk az udvarunkon zajlott. 
Kollégáink nagy adag paprikás krumplit főztek 
bográcsban. Vendégeink jól érezték magukat, 
könnyed, vidám és békés beszélgetések közepette 
telt el a délután.

Az ősz beköszöntével a belső terünk is új megjelenést 
kapott. A kreatív csoport tagjai csodás őszi színekkel 
dolgoztak. Készült fali dísz, termet átívelő, az 
évszakot idéző füzérek.
A feldíszített termünk fogadásra előállt. 
Az Idősek Világnapjához kapcsolódva a mindig 
nagy sikert arató zenés, táncos mulatság most 
sem maradhatott el. A bálra meghívást kaptak a 
pentelei idősek klubjának tagjai, kik szép számmal 
képviseltették magukat.  
Intézményünk évek óta kapcsolatban áll ortopédus 
szakemberrel. Október havában 17 főt sikerült a 
szakorvoshoz eljuttatni szervezett utazás keretében. 
A kiválasztott, orvos által javasolt kényelmi 
lábviselet is házhoz érkezik, ami nagy segítség az 
igénylők számára.
A nyári szünetet követően ismét filmvetítés 
zajlik „mozi termünkben”. A kollégák kíséretével 
folyamatosan látogatják tagjaink a színházi 
előadásokat. 
Októberben megrendezésre kerül az első Pekáry 
Gábor előadás, melynek címe: Az életet jelentő víz.
A rendezvények sora nem ér véget, terveink között 
van még együtt éneklős, retró időket megidéző 
zenés délután. 
A neves névnapokhoz kapcsolódóan egy novemberi 
délután bál keretében múlatnánk az időt.
Egy év végi meghitt ünnephez kapcsolódó 
megemlékezést is szeretnénk, melyre iskolás 
gyermekek készülnek műsor keretében.
A családsegítő és gyermekjóléti szolgáltatások is 
folyamatosak.
Az adományok gyűjtése és osztása jól szervezetten 
működik. Minden hónapban ruhaosztást tartottunk 
az udvarunkon. Az ősz folyamán több új érdeklődőt 
is megismertünk ezeken az akciókon.
Tárgyi felajánlások szállításában mindig kapunk 
segítséget az önkormányzattól, mely nagyban 
könnyíti munkánkat!
Az Élelmiszerbank szeptemberi kiajánlásával közel 
100 főnek jutott tartós élelmiszer Adonyban. 
Az iskolakezdés könnyítését célzó adományok 
gyűjtése ismét sikeres volt. A generációs összetartás 
egyik remek példája, hogy egy nyugdíjas néni pénz 
felajánlásával segítette a gyűjtésünket. Az összegből 
3 tanulónak teljesen felszerelt tolltartót tudtunk 
vásárolni.
Minden hónap harmadik szerdáján megérkezik 
a pszichológus szolgálatunkhoz. Most már látjuk, 
hogy a jelenlegi állapotok, szükségek indokolnák a 
legalább kéthetente történő szolgáltatás nyújtását. 
A rendszeresen megtartott szakmaközi 
megbeszélésünkre igyekszünk a közös gondolkodást 
elősegítendő társterületek képviselőit meghívni, 
munkánkba bevonni. Megvalósult a dunaújvárosi 

S  Z O C I Á L I S  K Ö Z P O N T  H Í R E I
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kórház pszichiátriai osztályának egyik vezetőjével és 
a szociális munkással közösen tartott tanácskozás. 
Vendégünk volt, és számunkra nagyon hasznos 
információkkal készült a pedagógiai szakszolgálat 
intézményvezetője is.
A gyermekekről sem megfeledkezve, a tábor után 
szívesen látjuk őket intézményünkben. Az év végi 
mézeskalács sütése ismét megrendezésre kerül.
A jövőt tervezgetjük, az épület bővítésével sok új 
programot szeretnénk a családok és gyermekeik 
számára biztosítani. 

Supliczné Szabó Zita
intézményvezető

Úticélunk Óbánya 

   Szeptember végi kirándulásunk programjának 
összeállításánál Vali a természetjáróknak kedvezett.
   A Mecsekben Óbánya egy kis zsáktelepülés. 
Egyetlen utcájában mesébe illő sváb házakkal várja a 
látogatókat. Az egyik tornác falán egy feliraton akadt 
meg a tekintetem: Szeretet, Szerencse Boldogság és 
Béke legyen hajlékunk állandó vendége.
   A völgyben várták a csoportunkat a Miniarborétum 
házigazdái. Nem csak szívvel, lélekkel, tárt kapuval, 
hanem házi készítésű süteménnyel és szörpökkel 

is. Egy parasztház udvarában és kertjében egy 
csoda tárult elénk. Kis területen a világ különböző 
tájairól származó megszámlálhatatlan növény él 
harmóniában. A bejáratnál kaktuszok sorakoznak a 
polcokon, majd tovább haladva a keskeny kis utak 
mindkét oldalán a különleges virágok bokrok és fák. 
Itt minden kis méretű, még a tó is, melyben tarka 
pontyok úszkálnak megbékélve sorsukkal. Órákig 
tudtunk volna még nézelődni, de át kellett sétálnunk 
a gyors folyású patak mentén Kisújbányára, ami 

néhány kilométer távolságra van. A túra során 
láthattuk a hajdani vízimalmok maradványait és egy 
pisztrángos tavat is. Az egykori lemezmozgásoknak 
köszönhetően létrejöttek a lépcsős vízesések. Egyik 
helyen a lépcsők ferdén helyezkednek el, amit 
Tündérlépcsőnek becéznek. Többször köveken 
ugrándozva kellett átkelni a patak másik partjára. 
Kézen fogva segítettük egymást, a szerencse 
megóvott bennünket a fürdőzéstől. Az őszi napsütés 
a fák között lágyan éreztette hatását. Elértünk a 
Cigány-hegyi kilátó közelébe. Onnan már csak hatan 
vállalkoztak a további emelkedőnek, közöttük volt 
a csoport legidősebb tagja is. Gratulálunk nekik. 
Mikor elmesélték nekünk, hogy micsoda panoráma 
tárult a szemük elé, sajnáltuk, hogy mi egy kicsit 
elkényelmesedtünk. Busszal indultunk tovább 
Orfűre, ahol malomtúrán vettünk részt. Papírmalom, 
szárazmalom és vízimalom szerkezeteit, 
berendezéseit láthattuk és ismerkedtünk a 
munkafolyamatokkal. 
     Végül egy kényelmes sétát tettünk a Vízfő 
tanösvényen, mely mindössze egy km. hosszú. 
Táblákon olvashattuk a környék természeti 
adottságait. Elkészítettük a nap utolsó fotóját, és 
indultunk, hiszen hosszú az út hazáig.

                                                                      Boldog Istvánné
  

Ú T I C É L U N K
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K R E A T Í V  K E  R T É S Z
    Előző számban a mélymulcsos gazdálkodás 
előnyeiről, hátrányairól írtam és arról, hogy én miért 
választottam ezt a művelési módot. Bemutattam 
a krumpli ágyásom milyen gazdag termést hozott 
minimális befektetett munkával.
A mulcsos kertben az igazi feladatok ősszel vannak, 
mint az előző számban írtam, ekkor kell elkezdeni a 
mulcsolt terület kitűzését, a talaj előkészítését. Ha 
októberben elvégeztük ezeket a teendőket, kijelöltük 
azt a parcellát, amelyet így szeretnénk a továbbiakban 
művelni, jól belocsoltuk és a nedves területet 
lefedtük, akkor novemberben azt tapasztaljuk, hogy 
a takarás alatt (akár kartonpapír, akár geotextil volt 
a takaróanyag), nagyjából elkorhadt a gaz, fűféle, 
amit ráhordtunk erre a területre. A kitakarással 
megvárhatjuk a november végét, a lényeg, hogy még 
fagymentes legyen az idő. November végére a takarás 
alatt egy talajéletben gazdag, puszta földterületet 
találunk, ahova elkezdjük felrétegezni a mulcsot.
     A mulcs első rétege lehet trágyás szalma. A legjobb, 
ahogy Gyulai Iván professzor javasolja, 24 órás istálló 
trágya lenne, annak a legideálisabb a szén-nitrogén 
aránya. Ha ez nem áll rendelkezésünkre, bármilyen 
trágyás szalma megteszi. Ha semmilyen trágyát 
nem tudunk beszerezni, akkor a még novemberben 
levágott fű, vagy az eddig gyűjtögetett érett 
komposzt is megteszi szalmával összekeverve. Ezt 
kb 20 cm rétegben terítsük el.  Én középső rétegnek 
az udvarunkban összegyűjtött és a máshonnan 
kapott vegyszermentes faleveleket teszem, kb 30 
cm vastagon. A falevelek tetejére rádobálhatunk 
mindenféle konyhai zöldhulladékot, vagy 
komposztot, almahéjat, vékonyabb ágnyesedékeket, 
vagy a kertből kihúzogatott növénymaradványokat, 
pl. karalábé levele cékla levele stb. Ezt a réteget jól 
betakarjuk szalmával, legalább 20 cm. Ne ijedjünk 
meg a nagy halomtól, ez tavaszra, mire ültetünk bele, 
nagyrészt elkorhad, összetöpped. A következő őszre 
gyakorlatilag egy kis szalmán kívül semmi nem fog 
látszani. A sok szerves anyag lebomlik, táplálja a 
földünket, új termőréteget képez, tápanyagforrás 
a növényeknek és védi a talajt a szél és eső okozta 
eróziótól. Ezzel a módszerrel nem kimerül a földünk, 
hanem folyamatosan megújul. Tavaszig ezekkel 
a munkálatokkal végére is értünk a mulcsos kert 
kialakításának, ásás, kapálás nélkül. A rétegek 
kialakítását nem kell egy napon elvégezni, én hetekig 
gyűjtögetem a középső réteget, a lényeg, hogy még 
nagyobb fagyok előtt fedjük be a végső szalma 
réteggel. Aztán tavaszig hátra dőlhetünk, ebben a 
kertrészben a következő munka majd a veteményezés 
lesz.  Hogy a télen se maradjak kertészkedés és friss 
termés nélkül, a másik kertemben az úgynevezett 
bio-intenzív kertben ilyenkor is van teendő. Ezt a 
művelési módot azért választottam, egyrészt mert 
ennek is számos előnye van, másrészt a mulcs 
ősztől tavaszig pihen és ide még októberben is 
veteményezhetek. Illetve az a tapasztalatom, hogy 
bizonyos növények, apró vetőmagvasok, mint a 

zöldségfélék, vagy pl. a cékla, nem annyira szeretnek 
a mulcsban. De ez is változhat, próbálkozni kell és 
kinek melyik forma jön be jobban. 
A bio elnevezés onnan, hogy nem használunk 
vegyszereket. Én alapvetően sehol nem használok 
vegyszereket a kertben, se a szőlőre, se a gyümölcsfákra. 
Növénytársításokat alkalmazok és trágyaleveket. A 
bio-intenzív konyhakertben még nagyobb szerepe 
van, hogy mit mivel ültetünk össze. A hagyma és a 
sárgarépa például nagyon szeretnek egy ágyásban 
és jól megvédik egymást kölcsönösen a kártevőiktől. 
Egy-egy ágyásban 5-6 féle növény van. Konyhakerti 
és gyógynövény együtt. Van, amit én vetek oda direkt, 
de van olyan gyógynövény, amelynek a magját csak 
odafújta a szél, én mindent meghagyok. Így fordult 
elő idén, hogy a tudatosan összeültetett paszternák, 
körömvirág és vöröshagyma mellett kikelt a tavalyi 
sarkantyúkából is néhány, valamint cickafark, csalán, 
utifű és papsajtmályva is bekéreckedett legnagyobb 
örömömre. Ettől kicsit kaotikus lett a látvány, de 
remek lett a termés. Ásást itt sem alkalmazok, csak 
egy kis talajlazítást a lengőkapával, és gyomlálást. 
Az intenzív elnevezés pedig onnan kapta, hogy 
folyamatosan veteményezve van a kert. Az 
ágyásokban folyamatosan cserélődnek a növények, 
hogy kétszer egymás után ne ültessük ugyan azt, de 
ha letermett valami, akkor növényi trágyalével való 
belocsolás és kis lazítás után kerül bele a következő 
növény magja. Szeptemberben, októberben is van 
veteményezve. A bab helyén van most a hagyma és 
a sárgarépa. A tavaszi ültetésű hagyma és sárgarépa 
helyére most feketeretek, téli saláta és facélia került. 
A zellerek helyén póréhagyma, a karalábé helyén 
zöldség és fokhagyma, a cékla helyén paszternák… 
Mindig komoly tervezést igényel ez a kertrész, mert 
egy-egy ágyást 4szer vetek újra. Fontos, hogy mi 
miután következzen a tápanyagszükséglete miatt és 
minek mi legyen a párja, illetve melyiknek milyen 
gyógynövényre van szüksége a védekezéshez. Ez 
azért komoly kutatómunkát és pár szakkönyv 
elolvasását igényelte, hogy jól működjön, de 
mindenkinek ajánlom, hogy próbálja ki, mert nagyon 
nagy termésátlagot lehet elérni nagyon kis területen 
is.

Erdélyi-Marczi Mónika
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CÍM: 2175 KÁPOLNÁSNYÉK, FŐ U. 19/36.
TELEPHELY: 2457 ADONY, DÓZSA GY. ÚT 60.

ELÉRHETŐSÉGEK: 
+36 25 231 944
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         AGROSZERVIZ KFT. 
 Teljes körű gépjármű javítás: 
  - olajcsere 
  - fékjavítás, fékmérés 
  - futómű ellenőrzés és javítás 
  - autódiagnosztika 
  - állapotfelvétel 
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a jogszabályban előírt 
feltételek teljesítése érdekében, 
munkavédelmi felszerelések és 
eszközök beszerzése. A hatékony 
munkavégzés céljából nagy 
teljesítményű hőtranszferes ipari 
nyomtató vásárlása, valamint 
korszerű kézi szerszámok 
vásárlása.


